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درمکتب امام

به غیرقوانین اسلام
 نباید فکر کنیم 

ما آنکه مقصدمان است اسلام است. به غیراسلام نباید فکر کنیم. به غیر قوانین 

اسلام نباید فکر کنیم. مقصود ما این است که هر جای این مملکت برویم اسلام 

را ببینیم. اینطور نباشد که رأی بدهیم به جمهوری اسلامی، لکن هر جا برویم از 

اسلام خبری نباشد. 

صحیفه امام؛ ج۸؛ ص۲۰۱ | قم؛ ۲۸خرداد۱۳۵۸

سرویس سیاسی- 
در حالی که پیش از ایــن صالحی اعلام کرده بود 
فکت شیت ایرانی نوشته شده و نزد ظریف است و وزیر 
امور خارجه هم معتقد بود نیازی به انتشار فکت شیت 
ایرانی نیست، رئیس جمهور در اظهار نظری عجیب گفت 
فکت شیت ایرانی قبلًا منتشر شده است. حتی پیش از 

نسخه آمریکایی آن!
پس از تفاهم لوزان مسئله سبقت گرفتن طرف آمریکایی 
برای ارائه فکت شیت که در واقع روایت آمریکایی از این تفاهم 
بود، انتظارات پیرامون انتشار فکت شیت ایرانی تبدیل به یک 
مطالبه و نیاز ملی شد، نیازی که طی چند هفته اخیر نه تنها 
پاسخ مشخصی دریافت نکرد بلکه با سخنان متناقضی از سوی 

اعضاء تیم مذاکره کننده مواجه شد.
روایت سوم!

در آخرین اظهار نظر پیرامون “ فکت شیت ایرانی” رئیس 
جمهور پنج شنبه هفته گذشته در نشست خبری پایان سفر 
به استان فارس، در پاسخ به سؤالی پیرامون انتشار »فکت شیت 
ایرانی« گفت: فکت شیت ایرانی قبل از آمریکا منتشر شد. شبی 
که تفاهم بین ایران و ۱+۵ انجام شــد و بیانیه ای که در لوزان 
اعلام شد، یک ساعت قبل آن خبرگزاری ها فکت شیت ایرانی 
را منتشــر کردند؛ همه خبرگزاری های ما یک فکت شــیت را 

اعلام کردند و همان را هم رسانه های خارجی اعلام کردند.
 وی تأکید کرد: نمی دانم برخی حافظه شان ضعیف شده است 
چرا که قبل از آمریکایی ها ما فکت شــیت خود را اعلام کردیم. 
بنابراین ما اعلام کردیم و روشن است، منتها برخی شبهه  ای ایجاد 
و مسائلی را مطرح کردند، ضمن اینکه ما نظرات خود را به  صراحت 
گفتیم. وزیر امور خارجه ما و رئیس سازمان انرژی اتمی به تفصیل 
نظرات ایران را اعلام کردند، حال اگر می خواهید مصاحبه های آنان 

را دوباره منتشر کنید تا فکت شیت دوم منتشر شود.

ظریف: کدام فکت شیت؟!
روحانی در حالی این ســخنان را بیان کرده که وزیر امور 
خارجه در اظهاراتی که در برنامه نگاه یک و ســه روز پس از 
توافق لوزان ارائه کرد به صراحت بیان داشــت که هیچ فکت 
شــیت ایرانی وجود ندارد و ادامه داد:  چند نفر از دوستان ما 
یک رشته دستاوردها از مذاکرات را نوشتند. متن من و خانم 
موگرینی دو ســاعت قبل از مصاحبه مطبوعاتی به انگلیسی  
آماده شــد و متن مذاکره شده بود و این متن حقوقی نیست، 
یک بیانیه مطبوعاتی اســت. ما گفتیم فقط یک توافق داریم 

که حداکثر در تیر ماه صورت گیرد.
ظریف همچنیــن در 2۵ فروردیــن در مصاحبه با مهر 
تصریح کــرده بود: رهبری گفتند همانطــور که آمریکایی ها 
فکت شیت منتشر کردند، شما هم دیدگاه هایتان را بگویید)!(، 
ما در گفتگوهایی این موارد را مطرح کردیم و تدوین مکتوب 

خلاصه ای از آن را هم در دستور کار قرار دادیم!
علاوه بر این وی در مصاحبه ای اعلام می کند که »توافقی 

نشده که فکت شیت آن را منتشر کنیم«.
خبر صالحی از ۱۰ فکت شیت!

اظهارات ظریف در حالی است که علی اکبر صالحی،  رئیس 
سازمان انرژی اتمی  در نشست غیرعلنی ۱8 فروردین ماه در 
مجلس شورای اسلامی  در بیانی متناقض گفت: » آقای ظریف 
در حال تهیه فکت شیت هستند که در این فکت  شیت خیلی 

از حقایق روشن می شود«.
ولــی صالحی با ایراد صحبت های متناقض در برنامه نگاه 
یک که ۵ اردیبهشت از سیما پخش شد با تائید صحبت های 
ظریف اعلام کرد که »ما درباره بخش فنی فکت شیت را آماده 
و بــه آقای ظریف ارائه کردیم و در وزارت خارجه نیز مباحث 
سیاســی را به آن اضافه کردند. آقای ظریف تمام جزییات را 
گفتند و خودش معادل ۱۰ فکت شــیت است و چیزی نبود 

که مطرح نشده باشد. حتما دلیل موجهی داشته که مسئولان 
کشــور فکر کردند انتشار فکت شیت ایرانی ضرورتی ندارد. ما 
در شــرایط حساسی هستیم و هر کس می تواند سوء استفاده 
کند. رژیم صهیونیســتی و دیگرانی هستند که می خواهند به 
روند مذاکرات خدشه ای وارد کنند. الان مذاکرات شروع شده و 
وارد جزییات شده ایم و ضرورتی به انتشار فکت شیت نیست«.

همچنین بهروز کمالوندی معاون بین الملل و ســخنگوی 
سازمان انرژی اتمی که در نشستی خبری در باشگاه خبرنگاران 
-3۱ فروردین- حضور داشــت در پاسخ به سوالی در رابطه با 
انتشار فکت شیت، گفت: قرار نیست ما وارد جنگ فکت  شیت 
شــویم. زیرا آمریکایی ها بر مبنای نیاز خود فکت شیت ارائه 
کرده اند ولی باید بگویم در برخی از حوزه ها مذاکره تمام نشده 

و آنها تنها ایده آل خود را بیان کرده اند.
در همین حال حمید بعیدی نژاد عضو تیم مذاکره کننده 
هســته ای در 24 فروردین سال جاری در جمع خبرنگاران در 
بیانی متناقض با  اظهارات ظریف و صالحی  با بیان اینکه فکت 
شیت آمریکایی مورد تأیید ما نیست، گفت: فکت شیت ایرانی 

آماده است و هرگاه مسئولان صلاح بدانند منتشر می شود.
سیدعباس عراقچی معاون وزیر امور خارجه ایران و عضو 
ارشد مذاکره کننده تیم هسته ای کشورمان نیز در گفت وگویی 
که با شبکه خبر سیمای جمهوری اسلامی ایران در 2۰ فروردین 
داشــت، افزود: آمریکایی ها این کار را به صورت مکتوب کردند 
و از قبــل هم مقداری از آن را آماده کرده بودند. روایت ما که 
یک روایت واقعی است در صحبت های مفصل دکتر ظریف بیان 
شد. من نیز بیان کردم. ما فعلًا بنای ارائه مکتوب آن را نداریم، 

ولی اگر لازم باشد چنین خواهیم کرد.
جلوه جدید همدلی با مردم!

این اظهارات متناقض در کنار صحبت های رئیس جمهور 
تبدیل به ملغمه ای هضم ناپذیر می شــود و نشان از این امر 

دارد که دولت به دلایل مختلفی در حال اتلاف وقت و عدم 
پاســخگویی در ماجرای فکت شیت ایرانی است. این اتلاف 
وقت در حالی اســت که مطالبه انتشــار فکت شیت، حتی 
به تشــکیل کمپین نیز انجامیده و عملًا وارد هفته چهارم 
خود شــده است. متهم کردن جامعه به کم حافظه بودن و 
ادعای انتشار فکت شیت را چیزی جز توهین به شعور مردم 

نمی توان تفسیر کرد.
اظهــارات متناقض و عجیب و غریب در حالی اســت که 
مقام معظم رهبری بیســتم فروردین مــاه در جمع مداحان 
فرمودنــد؛ » من به خود مســئولین هم این را گفته ام همین 
چند روز؛ مســئولین باید بیایند مردم را و بخصوص نخبگان 
را از جزئیّــات و واقعیّات مطّلع کنند؛ ما چیز محرمانه نداریم، 
چیز مخفی نداریم. این مصداق همدلی با مردم اســت...بعد از 
آنکه که مذاکره کنندگان ما مذاکره شان تمام شد، بعد از چند 
ســاعت بیانیّه  کاخ سفید منتشر شد در تبیین مذاکرات. این 
ـ که اســمش را می گذارند  بیانیّه ای که آنها منتشــر کردند ـ
ـ در اغلب موارد خلاف واقع است؛ یعنی روایتی  »فکت شیت« ـ
که اینها دارند از مذاکرات و از تفاهمهایی که انجام گرفته است 
می کنند، یک روایت مخدوش و غلط و خلاف واقع است. این 
بیانیّه را آوردند من دیدم؛ چهار پنج صفحه اســت؛ این چهار 
پنج صفحه در ظرف این دو ســه ســاعت که تهیّه نشده؛ در 
همان حالی که اینها داشــتند مذاکره می کردند، این بیانیّه را 
هم نشستند تأمین کردند. ببینید، طرف این جوری است؛ دارد 
با شــما حرف می زند، بر ســر یک موضوعاتی تفاهم به وجود 
می آید، در همان حالی که دارد با شما حرف میزند، دارد یک 
اعلامیّه ای تهیّه می کند که برخلاف آن چیزی اســت که بین 
شما و او دارد می گذرد و تا مذاکره تان تمام شد، آن اعلامیّه را 
منتشر می کند! طرف این جوری است؛ طرف، طرف بدعهدی 

است، طرف متقلّبی است.«

توهین دولت به شعور مردم

فکت شیت ایرانی
منتشر می شود، نمی شود، شده است!

رئیس جمهور کشورمان تاکید کرد: در جریان این 
ســفر برای اجرای ۹۲ طرح بزرگ در اســتان فارس، 
۹۵۳ میلیارد تومــان اعتبار اختصاص داده که تمامی 
این طرح ها نیز در سال های ۹۴ و ۹۵ تکمیل می شوند.

حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان روز 
پنج شنبه گذشته در پایان سفر دو روزه خود به شیراز در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه »تا پایان امسال ۱4 تا ۱۶ محل اقامتی 
در اســتان فارس تکمیل می شود«، گفت: دولت مصمم است 
ضمــن توجه به مفاخر تاریخی ایران، کمک های خود را برای 
افزایش امکانات اقامتی و رفاهی بیشتر کند؛ در همین راستا 
۱4۰ میلیارد تومان تســهیلات برای تکمیل محل های ویژه 
اقامت گردشــگران از جمله هتل های سه، چهار و پنج ستاره 

اختصاص یافته است.
بزرگترین طرح آلومینیوم کشور

 در استان فارس عملیاتی می شود
وی افزود: اعتبارات طرح های صنعتی بزرگی در اســتان 
فارس آماده شده است؛ به عنوان مثال بزرگترین طرح آلومینیوم 
کشور در این استان در حال اجراست که یک میلیارد و 2۰۰ 
میلیون دلار برای احداث آن تأمین اعتبار شده است. همچنین 
طرح پتروشــیمی و نیروگاه سیبل ترکیبی در منطقه مهر و 
لامرد عملیاتی و اجرایی می شــود. فاز دوم پالایشــگاه شیراز 
نیز که مشکلات محیط زیستی داشته است، با رفع مشکلات 

اجرایی می شود.
اجرای ۹۲ طرح بزرگ با اعتبار

۹۵۳  میلیارد تومان
رئیس جمهــور در ادامه ســخنانش به مجموع طرح های 
مصوب دولت در شــانزدهمین سفر استانی ویژه استان فارس 
اشاره کرد و اظهار داشت: دولت مصمم به توسعه بیش از پیش 
استان فارس است، در جریان این سفر برای اجرای ۹2 طرح 
بزرگ در اســتان فارس، ۹۵3 میلیارد تومان اعتبار اختصاص 
داده که تمامی این طرح ها نیز در سال های ۹4 و ۹۵ تکمیل 
می شوند. وی ادامه داد: در زمینه اینترنت و پهنای باند اتفاقات 
خوبی افتاده و در سال ۹4 در استان فارس 8۰ روستا و شهر 
دارای اینترنت می شــوند و پهنای باند قدم به قدم نیز شامل 

همه شهرها می شود.
اعطای تسهیلات ۴ هزار میلیارد تومانی

 به پروژه های زیربنایی
روحانی با اشــاره به اعطای تســهیلات 4 هزار میلیارد 
تومانی به این استان خاطرنشــان کرد: کارهای زیربنایی در 
دولت انجام می شــود؛ اختصاص یک میلیارد و 2۰۰ میلیون 
دلار بــرای کارخانه آلومینیوم جنوب کشــور و ۵۵۰ میلیون 
بــرای یک طرح دیگر و 42۰ میلیون بــرای یک طرح دیگر 

دستاورد سفر دولت

اختصاص ۹۵۳ میلیارد تومان برای اجرای ۹۲ طرح در استان فارس

نگاه

همه گلایه دارند
 اما کسی کاری نمی کند

فرزاد اسماعیلی
کافی است در گوگل چند ثانیه سرچ کنید تا انبوهی از گلایه های 
مسئولان کشور در تکذیب و یا تصحیح یک خبر رسانه ای شده را به 
دســت آورید. از مســئولان قوه قضائیه تا مجلس و دولت و نهادهای 
نظامــی و امنیتی و... همه و همه هم از ســایت هایی گلایه دارند که 
هیچگاه کســی نام دقیقی از آنها نمی برد و نشانی از آنها نمی دهد و 

در عبارتی کلی رسانه ها به رعایت اخلاق حرفه ای توصیه می شوند!
نمونه اخیر آن نیز گلایه شــدید نماینده ولی فقیه در امور حج و 
زیارت در خصوص خبرهای جعلی برای اتفاق تلخ فرودگاه جده بود.

این سؤال پیش می آید که این سایت های خبری که متأسفانه گاه 
مرجع اطلاع رسانی و پیشگام رسانه های رسمی و با شناسنامه می شوند 
از کجا در فضای مجازی کشــور سر بلند کرده اند و با چه تابلویی در 

حال فعالیت هستند؟
آیا گلایه های مســئولان نظام برای برخورد بــا این هرزنامه ها و 
زردنامه های آنلاین که در پوشــش خبری و اطلاع رســانی، حیثیت 
فعالان واقعی این عرصــه را نیز لکه دار می کنند، برای برخورد قاطع 

کافی نیست؟
آیا گلایه های مراجع عظام از برخی خبرسازی ها و بی حرمتی ها در 

این رسانه ها برای برخورد جدی، کافی نیست؟
آیــا تأکیدات مؤکد رهبر انقلاب در خصوص سالم ســازی فضای 
رسانه ای به ویژه در حوزه مجازی و توصیه های مکرر ایشان در خصوص 
رعایت اخلاق برای عزم جمعی در خصوص فعالیت این شــبنامه های 

الکترونیکی کافی نیست؟
آیا با توجه به شعار سال ۹4 و نزدیکی انتخابات می توان به تحقق 

این شعار در چنین فضای مخرب و حاشیه داری، امید داشت؟
آیا وزارت ارشــاد که داعیه قانونمندی رسانه های برخط را دارد، 

عملًا هم به این پالایش اعتقادی دارد؟
وقتی اغلب این ســایت های گاه پربیننده، از صفحات شــخصی 
بازیگران و چهره های نام آشــنا، خبرسازی های غیر اخلاقی می کنند، 
از ابزارهای نوین اطلاعاتی اســتفاده ابزاری دارند و گاهی شنیده های 
تأیید نشده را چنان آب و تاب می دهند که لیدر فضای اطلاع رسانی 
می شوند و بعدها معلوم می شود، خبری در کار نبوده و یا گاه طوری 
کلیک ها و کامنت هایشان بر متن خبر تأثیر می گذارد که خوراک خوبی 
برای اتاق های عملیات روانی دشمن می شود، نباید با آنها برخورد کرد؟
واقعاً قرار نیست، آنها که در سودای کلیک و رنکینگ و در هوای 
تبلیغ جدیدترین لباس بازیگران زن هالیوودی و تازه ترین مد آرایشی، 
خبرهای زرد و جنســی و حوادث را با ملغمه ای از خبرهای سیاسی 
روز روی خط می گذارند، از جرگه فعالان زحمتکش و شناســنامه دار 

فضای مجازی جدا شوند؟
چه کسی مسئول این همه سایت های زرد و پرحاشیه ای است که 
مدعی اطلاع رسانی هســتند اما چیزی جز عکس و فیلم و تیترهای 
زرد و خبرهای به اصطلاح داغ مثبت ۱8 ندارند؟ واقعاً آیا اراده ای برای 

سازماندهی و ساماندهی این سایت های بی شناسنامه هست؟

نقش فوق العاده » استغفار «  
قَ بهِِ فَهُوَ کَفّارَهٌ لهَْ وَ مَنْ لمَْ یحَکُمْ بمَِا انَزَلَ الُله  فرمود:مَــنْ تصََدَّ
فَاوُلئِکَ هُمُ الظّالمُِون )۱(. این مَنْ لمَْ یحَکُم ناظر به بحث احکام وحریم 
حکم خداست.درباره حکم خدا جاي تساهل و تسامح و امثال ذلک 
نیســت،حکم خدا در اختیار کسي نیست! امّا در مسئله حقوق که 
قانون با آن هماهنگ است، اگر کسي بخواهد قانون را، حقّي را اعمال 
بکند؛ مي شود )عدل(. اگر بخواهد عفو کند، مي شود »احسان«. 

اگر در آیه 22 ســوره مبارکه رعد فرمود: مردان مؤمن و مردان 
یِئَه، ناظر به بخش مناسب  الهي کساني اند که یدَرَؤُنَ باِلحَسَنَهِ السَّ
خودش اســت.این مي شود اخلاق. اگر این رعایت بشود، ما دیگر 
7 میلیون پرونده در دســتگاه قضائي نداریم! آن دفاع مقدّس سر 
وا  جایش محفوظ است، براي اینکه این مخالفت با حکم خداست: رُدُّ
الحَجَرَ حِیثُ جآء. امّا این 7 میلیون براي این است که اخلاق رعایت 
نشده! یک وقتي یک کسي غفلت کرده، اشتباه کرده، سبقت بیجا 
گرفته، یک حرف بدي زده، فوراً آدم برود شکایت بکند؛ یک چک 
بي محل کشیده، فوراً برود شکایت بکند؛ این نتیجه اش همین است. 

اداره جامعه بر مبناي اخلاق، سیره ائمه )ع( و علماء
کشور را اخلاق اداره مي کند، نه )صرفا( قانون. شما مي بینید 
کشورهاي دیگر با قانون نتوانستند مشکل خودشان را حل کنند! ما 
شاهد بودیم بعضي از منطقه هائي که یک روحاني وارسته اي داشت، 
ســالیان متمادي مردم آنجا زندگي مي کردند. آنوقتي که مسئله 
ژاندارمري و شهرباني مطرح بود، اصلًا پاي ژاندارم و پلیس به آنجا 
نمي رسید! هر حرفي داشتند به این روحاني وارسته می گفتند. البتّه 
او، هم عاقل بود، هم عادل بود، وارسته بود، مدیر و مدبر بود و خوب 
آن منطقه را اداره مي کرد. این با اخلاق مي شــود مشکل را حل 
کرد! اینکه فوراً شکایت، فوراً اعتراض بکنیم؛ نتیجه اش همین است! 
در آیه 4۰ ســوره مبارکه شوري جریان قانون را با اخلاق کنار 
ئَهٌ مِثلهَا، این حق است و عدل.  ئَهٍ سَیِّ هم مطرح کرده: وَ جَزآءُ سَــیِّ
امّا فَمَنْ عَفا وَ اصَلحََ فَاجَرُهُ عَليَ الله. کجا عفو است، کجا اصلح است؛ 
خود متفکران و عقلاء مي دانند. یک وقت اســت یک اوباشي نظم 
جامعه را به هم مي زنند، آنجا جاي عفو نیســت، آنجا جاي همان 
عدل است. یک وقت است یک غفلتي شده و اگر عفو بشود جبران 
پذیر اســت؛ این بخش پایاني ناظر به آن اســت: فَمَنْ عَفا وَ اصَلحََ 
فَاجَرُهُ عَليَ اللهِ انِهَُّ لا یحُِبُّ الظّالمِین. وَ لمََنِ انتَْصَرَ بعَدَ ظُلمِهِ فَاوُلئِکَ 
مَا عَلیَهِمْ مِنْ سَبیل. اگر کسي مظلوم شد و حق خودش را خواست 
بگیرد؛ کار عاقلانه و عادلانه اســت، این عیبي نکرده! حَرجي بر او 
نیست، مشکلي ندارد، اعتراضي بر او نیست!پس مظلوم اگر بخواهد 
انتقام بگیرد ، مَا عَلیَهِ مِنْ سَبیل؛ ولي اگر خواست عفو بکند و صبر 
یِئَهَ  بکند، لهَُ اجَرٌ عَظیم.این بود که فرمود: ادِْفَعْ باِلتَِّي هِيَ احَسَنُ السَّ

نحَنُ اعَلمَُ بمَِا یصَِفُون. 
» استغفار «، راهکار قرآن در کاهش اضطراب

 و رهائي از دشمن درون
وجود مبارک حضرت رسول)ص( نیازي به طلب آمرزش  نداشت؛ 
اما روزي 7۰ بار استغفار مي کرد،  به تعبیر لطیف مرحوم شیخ بهائي 
در کتاب أربعین اش، این دفع اســت نه رفع.این مثل آن است که 
دائماً یک پارچه لطیف و تمیزي دست آنهاست،  روي این آینه تکان 
مي دهند که گرد نگیرد. این براي دفع گرد است، نه غبار روبي و 
گرد گیري! استغفار آنها این است، استغفار دیگران براي رفع غبارِ 
آمده، می باشــد. این شیطان دست بردار نیست. بالأخره انسان یک 
خاطراتي در خود مي بیند، یک؛ این خاطرات که امر وجودي است، 
بالأخره جَوَلاني دارد، ذهن را مشغول مي کند، عدمي که نیست!چون 
یک امر وجودي است، یک پدیده اي سبب مي خواهد؛ این دو. اگر 
شرّ و فتنه و امثال ذلک باشد، براساس یوَُسوِسُ فيِ صُدُورِ النّاسْ. 
هِ وَ النّاس)2( مبداء شیطاني دارد. اگر آرامش و استقامت و  مِنَ الجِنَّ
لُ  طهارت و قداست روح باشد، الَذَِّینَ قالوُا رَبنَُّا اللهْ ثمَُّ اسْتَقامُوا تتََنَزَّ

عَلیِهِمُ المَلائکَِهُ الَّا تخَافُوا وَ لا تحَزَنوُا )3( دارند. 
گاهي مي بینید یک حادثه اقتصادي یا غیر اقتصادي پیش مي 
آید، بعضي ها مضطربند که گراني چه مي شود؛ بعضي ها مي گویند 

اصلًا مسئله نیست. 
چه جور مي شود که بعضي ها مضطربند، بعضي مطمئن ؟! کي 
مضطرب کرده، کي مطمئن کرده؟! این شــورش دروني که باعث 
اضطراب است، نمي گذارد کسي نماز با حضور قلب بخواند! امّا یک 
لُ عَلیِهِمُ المَلائکِه  عدّه کاملًا آرام هستند. اینکه آرامند، به برکت تتََنَزَّ
الَّا تخَافُوا وَ لا تحَزَنوُا است. حالا آن ملائکه اي که مثل جبرئیل )ع( 
عاملان وحي اند و عامل انبیاء و اولیاء هستند، حسابشان جداست؛ 
امّا همین ملائکه که آرام بخش اند، این نعمتي است! دو نفرند، در 
یک حجره زندگي مي کنند؛ یکي مضطرب است و یکي مطمئن. آن 
اضطراب از کجا آمده، این طمأنینه از کجا آمده ؟ آن: یوَُسوِسُ فيِ 
هِ وَ النّاس آمده، این از الَّا تخَافُوا وَ لا تحَزَنوُا  صُدُورِ النّاسْ. مِنَ الجِنَّ
آمده. بنابراین ما همواره یا برای دفع  یا رفع باید دست به دستمال 
باشیم، گردگیري کنیم. یا نگذاریم که این دل را غبار بگیرد یا اگر 

گرفته پاک کنیم. 
فرمود: قُلْ رَبِّ اعَُوذُ بکَِ مِنْ هَمَزاتِ الشّیاطِین.شیاطین گاهي 
مي آیند، حواس آدم را پرت مي کنند؛ نمي گذارند آدم مشغول 
کار خودش باشد. گاهي هم مي آیند، فشار هم مي دهند.خدایا! 
من پناه مي برم از اینکه آنها فشار بدهند، پناه مي برم از اینکه 
اینها بیایند مزاحم من بشــوند. حالا بعضي ها منتظرند که دیو 
چو بیرون رود فرشته در آید، بعضي ها با فرشتگاني ارتباط دارند 
که آن آمده دیو را بیرون مي کند! حرف این دو شــاعر مال دو 
مقطع اســت؛ حافظ در حدّ میاني است، آن یکي)مولوی(درحدّ 
برتر اســت. حافظ مي گوید: دیو چو بیرون رود فرشته در آید، 
او)مولوی( مي گوید: فرشــته را بیاور دیو را بیرون کند! آن یک 
حرف دیگر اســت؛ غرض هر دو راه ممکن است.آني که یدَرَؤُنَ 
یِئِه، مي گویند: دیو چو بیرون رود فرشته در آید؛  باِلحَسَــنَهِ السَّ
اینکه مي گوید فرشته مي آید این را بیرون مي کند، ادِْفَعْ باِلتَِّي 

یِئَهَ.  هِيَ احَسَنُ الَسِّ
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )مدظلّه(
 در جلسه درس تفسیر سوره مؤمنون در جمع طلاب 
و فضلاي حوزه علمیّه قم    ـ    6 / 7 / ۱۳۹۰

_______________________
)۱( مائده / ۴۵

)۲( ناس / ۵ و 6
)۳( فصّلت / ۳۰

خوان حکمت روزهای یک شنبه منتشر می شود.

نشان از اقدامات دولت است، اما همواره باید به یاد داشت که 
کلید اصلی، مردم هستند. 

وی با اشاره به افزایش تولید محصولات کشاورزی در ایران 
گفت:  در هیچ زمانی بعــد از انقلاب، به  اندازه امروز انبار های 
کالاهای اساسی ما پر نبوده است، در حالی که وقتی دولت را 
تحویل گرفتم انبارها خالی بود و در برخی از استان ها، انبارها 
فقط برای 3 روز موجودی گندم داشــتند، اما درحال حاضر 

موجودی انبارهای ما از شش ماه بیشتر است.
دولت و ملت از محصولات تولید داخل 

استفاده کند
رئیس جمهور کشورمان ابراز داشت: همه طرح های فاضلاب 
و همــه آبیاری های نوین و مدرن برای صرفه جویی در مصرف 
آب است، البته یک راه هم انتقال آب از دریا و یا خرید آب از 
کشورهای دیگر است، اما طرحی که مدنظر ماست این بوده که 
نیروگاه های کوچک اتمی ۱۰۰ مگابایتی و نیروگاه های غیراتمی 

هم برق تولید کنند و هم آب شیرین کنند.
روحانی در خاتمه با اشــاره به تاکیدات روز گذشته رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر استفاده دستگاه های دولتی از کالاهای 
داخلی تاکید کرد: طبیعی است که دولت و ملت از محصولات 
تولید داخل استفاده کنند و استفاده از محصولات داخلی کار 
ضروری و لازم است؛  البته صداوسیما هم باید خریدهایش را 
از داخل تأمین کند و همه بخش های دولتی و غیردولتی باید 
به تولید داخلی متکی شوند و دستور مقام معظم رهبری باید 

از سوی تمام بخش ها عملیاتی و اجرایی شود.

روحانی در جلسه شورای اداری
 استان فارس

رئیس جمهور کشورمان در جلســه شورای اداری استان 
فارس با بیان اینکه نباید اجازه دهیم هیچگاه بین تمدن ایرانی و 
اسلامی ما فاصله ایجاد شود، گفت: فاصله ای بین تمدن ایرانی و 
اسلامی نیست. وقتی به تخت جمشید در استان فارس می رویم 
همه جا آثار یکتاپرستی به چشم می خورد و این گواه آن است 
که مردم ایران هیچگاه بت پرست نبودند و وقتی اسلام به این 
سرزمین وارد شــد، به جای مبارزه با آیین بت پرستی که در 
برخی سرزمین های دیگر وجود داشت به اعتلای فرهنگی که 

در ایران وجود داشت، پرداخت. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود به طرح توسعه حرم 
امامزادگان احمد و محمد بن موســی)ع( اشــاره کرد واظهار 
داشــت: دولت برای تکمیل شبستان امام خمینی)ره( در این 
بارگاه مطهر 8۰ میلیارد تومان اعتبار تخصیص داد و بحمدالله 
این شبستان در خور و در شأن این بزرگواران و زائران بزرگوار 
آنان است و البته همچنان این حرم و دیگر بارگاه های مقدس 
در مشهد، قم و شهر ری، با مشکل بافت های فرسوده در اطراف 
حرم و مشکل تأمین منابع برای توسعه و نوسازی مواجه هستند. 

تحریم های فصل هفتمی
 با تحریم های معمولی تفاوت دارند

روحانی با اشاره به تحریم های ظالمانه علیه ایران اسلامی 
ادامه داد: هیچگاه از اول انقلاب تا زمان طرح پرونده هسته ای، 
ایران تحت تحریم های فصل هفتمی شورای امنیت سازمان ملل 

قــرار نگرفت. تحریم های فصل هفتمی با تحریم های معمولی 
تفاوت دارند و امروز دولت و خادمان ملت تلاش می کنند که 

این تحریم ها برداشته شود. 
روحانی با اشاره مجدد به اینکه گام مهمی که باید برداریم 
این اســت که کشور را از سایه تحریم های سازمان ملل و بعد 
تحریم های اروپا و آمریکا خارج کنیم، خاطرنشان کرد: ان شاء الله 
بــا حمایت و کمک مــردم و رهبری معظم انقلاب که از ابتدا 
ما را هدایت و کمک کردند از این گردنه عبور خواهیم کرد. 

رئیس جمهور در بازدید از مجموعه جهانی 
تخت  جمشید

حجت الاسلام حســن روحانی همراه با جمعی از اعضای 
هیئــت دولت و اســتاندار فارس از مجموعه تخت جمشــید 

بازدید کرد.
رئیس جمهور کشورمان در حاشیه بازدید از این مجموعه 
جهانی  با تأکید بر اینکه پیام تخت  جمشــید »ما می توانیم« 
است، گفت: پیام این آثار پیام اعتماد به ملت و باور ملت ایران 
است چرا که ملتی که چند هزار سال پیش دارای فناوری سطح 
بالا بوده امروز نیز می تواند به راحتی از همه مشکلات عبور کند.

وی خاطرنشــان کرد: ملت بزرگ ایران و کسانی که آثار 
باعظمت تخت  جمشید را آفریدند، فرزندان این مرز و بوم بودند 
و ما به ملیت ایرانی و فرهنگ اسلامی افتخار می کنیم و باید از 

تمدن ایرانی و اسلامی خود دفاع کنیم.
حضور روحانی بر مزار سعدی و حافظ

به گزارش تســنیم، رئیس جمهور کشورمان با حضور در 
بنای یادبــود حافظیه ضمن قرائت فاتحه برای شــادی روح 
 این شاعر بزرگ پارسی گوی، دفتر یادبود آن را نیز امضا کرد.

همچنین رئیس جمهور کشورمان عصر چهارشنبه با حضور در 
آرامگاه سعدی شیرازی ضمن قرائت فاتحه برای روح این شاعر 
بزرگ پارسی گوی، از مقبره شوریده فصیح الملک یکی دیگر از 

شاعران استان فارس در سده اخیر نیز بازدید کرد.
بازدید از نمایشگاه توانمندی های عشایر 

استان فارس
حجت الاسلام حسن روحانی در ادامه برنامه های سفر به 
استان فارس در بازدید از نمایشگاه توانمندی های عشایر استان 
ضمن بازدید از بخش های مختلف این نمایشگاه، با تعدادی از 
بانوان و کودکان دختر و پسر عشایری که با لباس های سنتی 
عشایر در این نمایشــگاه حضور یافته و فعالیت های مختلف 
خانواده های عشایری را به نمایش گذاشته بودند نیز به صورت 

صمیمی و رو در رو گفت وگو کرد.
گفتنی است؛ رئیس جمهور کشورمان به شانزدهمین سفر 
استانی خود به فارس خاتمه داد و روز پنجشنبه گذشته  شیراز 

را به مقصد تهران ترک کرد.

همزمــان با دهمین ســالگرد ســفر حضرت 
آیت الله العظمی خامنه ای به استان کرمان از تقریظ 
رهبر انقلاب اسلامی بر کتاب »آن بیست و سه نفر« 

رونمایی شد.
پنجمین برنامه از سلسله برنامه های پاسداشت ادبیات 
جهاد و مقاومت همراه بــا رونمایی از تقریظ رهبر معظم 
انقلاب اســلامی بر کتاب »آن بیست و سه نفر« عصر روز 
پنج شــنبه با حضور جمعی از پیشکســوتان عرصه  ایثار و 
شــهادت، نویســندگان و فعالان حوزه  ادبیات مقاومت و 
مسئولان و شخصیت های استانی و کشوری و لشکری در 
حسینیه  ثارالله شهر کرمان برگزار شد. در این مراسم علاوه 
بر تقدیر از بیست  و  سه نوجوانی که در دهم اردیبهشت سال 
۶۱ به اسارت رژیم بعث عراق درآمدند، نمایشگاهی از تصاویر 
و بیانات رهبر معظم انقلاب در سفر به کرمان برپا شده بود. 
 KHAMENEI.IR همچنین رونمایی از ســایت جدید

ویژه نوجوانان یکی از بخش های این نشست بود.
متن تقریظ رهبر انقلاب بر کتاب »آن بیســت و سه 

نفر« به شرح زیر است:
در روزهــای پایانی ۹3 و آغازین ۹4 با شــیرینی این 
نوشته ی شــیوا و جذاب و هنرمندانه، شیرین کام شدم و 
لحظه هــا را با این مردان کم ســال و پرهمت گذراندم. به 
این نویســنده  خوش ذوق و به آن بیســت و سه نفر و به 
دست قدرت و حکمتی که همه ی این زیبایی ها، پرداخته ی 
سرپنجه  معجزه گر اوست درود می فرستم و جبهه ی سپاس 

بر خاک می سایم.
یک بار دیگر کرمان را از دریچه ی این کتاب، آنچنان 
که از دیرباز دیده و شــناخته ام، دیدم و منشور هفت رنگ 

زیبا و درخشان آن را تحسین کردم.
۹4/۱/۵

 ،KHAMENEI.IR به گزارش پایگاه اطلاع رسانی

معاون هماهنگی مؤسسه پژوهشی فرهنگی انقلاب اسلامی 
به عنوان اولین سخنران در مراسم رونمایی از تقریظ رهبر 
انقلاب بر کتاب »آن بیست و سه نفر« و نیز رونمایی از سایت 
نوجوان دفتر حفظ و نشــر آثار آیت الله  العظمی خامنه ای، 
سلام و محبت رهبر انقلاب اسلامی را به مردم شهر کرمان 

در سالروز سفر معظم له به این خطه، ابلاغ کرد.
خوراکیان با قرائت بخشی از سخنان معظم له در سفر 
۱۰ ســال پیش خود به کرمان، گفــت: حضرت آیت الله 
خامنه ای در این ســفر فرمودند مردم کرمــان با ادب، با 
ظرفیت، بــا تحمل، با ایمان و پختگی همراه هســتند و 
مسائل اساسی را می توانند درک و تحلیل کنند؛ ما از شما 
مردم خاطرات خوب داریم و ایفای نقش های ارزشمندی 
را در عرصه های گوناگون شاهد بودیم و همیشه مایه افتخار 

اسلام و نظام اسلامی بودید.
وی ادامه داد: برای رســاندن اندیشه و الگوی رفتاری 
رهبر انقلاب به مخاطبان، تلاش و به هم پیوستگی همه  ارکان 
حکومتی لازم است؛ بر این مبنا، این جلسه و این رونمایی 
و این اتفاق، باید شــروعی برای حرکت های دستگاه های 

فرهنگی و رسانه ها و همه  ظرفیت های مردمی باشد.
مهندس ســیدعزت الله ضرغامی عضو حقیقی شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و شــورای عالــی فضای مجازی و 
رئیس ســابق سازمان صداوسیما نیز در این مراسم گفت: 
امروز از سایت نوجوان سایت رهبری معظم انقلاب رونمایی 
می شود؛ سایت رهبری بسیار با هوشیاری و تدبیر و درک 
درست شرایط امروز و نقش مهم ارتباطات، چند سالی است 
فعالیت های ارزشمندی در اشاعه  آثار رهبری در سطح جهان 

داشته. دست اندرکاران این سایت هم کارشان حرفه ای است 
و سایت هم قابلیت ها و ظرفیت هایی دارد که ظرفیت بسیار 
خوبی برای مردم و جهان به زبان های مختلف فراهم شده 
که جای تشــکر دارد و یکی از حساب های این سایت در 
یکی از شبکه های اجتماعی، حدود 2۵۰ هزار پیگیری کننده 
دارد که این آمار واقعی اســت. ضرغامی با اشاره به این که 
سایت رهبر انقلاب یک سایت استثنایی است، گفت: امروز 
از بخشی از سایت رونمایی می شود که مشخصاً برای جوانان 
و تعامل و رابطه  دو سویه  رهبر انقلاب با جوانان که خیلی 

کار ارزشمندی است، راه اندازی شده.
ســردار سرتیپ پاســدار حسین ســلامی، جانشین 
فرماندهی کل ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی نیز در 
این مراســم با طرح این پرسش که چرا ایستاده ایم؟ چرا 
مانده ایم؟ چرا عزیز هستیم؟ چرا با وجود همه  کسانی که 
می خواستند ریشه  ایران را بکنند، هنوز ثابت قدم و مقتدر 
و عزیز و مسلط و محکم ایستاده ایم و رمز و راز این شکوه 
چیســت، گفت: سراسر این اســتقامت و ماندن و جاودانه 
شــدن و پویش ارتفاعات و ترازهای بلند در نظام جهانی، 
در عظمت روح آن بیســت  و ســه نفر نهفته است؛ آن ها 
که نمونه و اســطوره ای از دل های شجاع و ثابت قدم یک 
ملت در سخت ترین عرصه های جهاد و مبارزه با دشمنان 
بزرگ خدا و دشمنان اســلام و ایران بودند. همچنین در 
حاشــیه این مراسم از ســایت »نو+جوان« سایت جدید 
KHAMENEI.IR ویژه نوجوانان نیز رونمایی شد. هدف 
این سایت استفاده از همراهی و مشارکت نوجوانان فعال و 
بهره گیری از ظرفیت ها و توانایی های نسل جوان می باشد 
و پیام انقلاب اســلامی را با تمرکز بر اندیشه های حضرت 
آیت الله خامنه ای در فضای مجازی ترویج کرده اســت  و 
فضایی را فراهم آورده تا کاربران نظرات و تولیدات خود را 

در معرض دید یکدیگر قرار دهند.

در پنجمین پاسداشت ادبیات جهاد و مقاومت انجام شد

رونمایی از تقریظ رهبر انقلاب بر كتاب »آن بیست و سه نفر«

همزمان با کشتار وحشیانه مردم یمن توسط آل سعود
ظریف انتخاب وزیر خارجه جدید 

عربستان را تبریک گفت!
همزمان با کشتار وحشــیانه مردم بی دفاع و غیرنظامی یمن توسط 
آل سعود وزیر خارجه کشورمان انتخاب همتای سعودی خود را تبریک گفت!

به گزارش فارس، محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران با ارســال پیامی 
خطاب به عادل بن احمد الجبیر انتصاب وی را به ســمت وزیر خارجه عربســتان 

سعودی تبریک گفت.
وزیر امور خارجه در این پیام ابراز امیدواری کرده است که در دوره مسئولیت 
جدید عادل بن احمد الجبیر شــاهد گسترش روابط دو ملت و دو دولت جمهوری 

اسلامی ایران و پادشاهی عربستان سعودی باشیم.
مشاور عالی نمایندگی ولی فقیه در سپاه :

توان موشکی خود را
 به مذاکره نمی گذاریم

سردار جوانی مشاور عالی نمایندگی ولی فقیه در سپاه گفت: بر اساس 
فرمایشات مقام معظم رهبری، مذاکرات درباره موضوع هسته ای است و ما 

توان موشکی خود را به مذاکره نمی گذاریم.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران، سردار ســرتیپ »یدالله جوانی« مشاور عالی 
نمایندگی ولی فقیه در سپاه درباره رهنمودها و بیانات مقام معظم رهبری درباره 
مذاکرات هسته ای اظهار داشت: مذاکرات یک پیشینه ۱۰ ساله دارد و آمریکایی ها 

در مقاطعی تلاش کردند موضوع هسته ای را با موضوعات دیگر تلفیق کنند.
وی ادامه داد: با روی کار آمدن دولت یازدهم، مذاکرات هسته ای با ویژگی های 
متفاوتی پیگیری شد که از جمله آن ها مذاکره مستقیم در سطح وزیر با آمریکایی ها 

بود.
مشــاور عالی نمایندگی ولی فقیه در ســپاه ادامه داد: نگاه ما در بحث مسائل 
منطقه متفاوت بوده و آمریکایی ها به دنبال سیطره در منطقه »غرب آسیا« هستند 
و  تلاش هایی را برای مذاکره دارند که البته رویکرد جمهوری اسلامی مردم گرایانه 
و نگاه جمهوری اسلامی با غربی ها کاملًا متفاوت بوده و نگاه ملت ما بر اساس نگاه 

مقام معظم رهبری است.
ملتی که در معرض تهدیدات قرار دارد، هیچ گاه توان 

خود را به بوته مذاکره نمی سپارد
وی گفت: آمریکایی ها در مذاکرات هسته ای به دنبال منافع خود هستند 
و در گذشته بحث هایی درباره برنامه موشکی ایران مطرح کردند که رهبری 
فرمودند »طرح کنترل برنامه موشــکی ایران یک درخواســت غیرمنطقی 
اســت« و ملتی که در معرض تهدیدات قــرار دارد، هیچ گاه توان خود را به 

بوته مذاکره نمی سپارد.
حجت الاسلام آل هاشم:

هرکشوری وارد جنگ با ایران شود
 توان ادامه و ختم آن را نخواهد داشت

رئیس سازمان عقیدتی سیاســی ارتش با بیان اینکه هیچ کشوری 
جرأت حمله نظامی به ایران را ندارد، گفت: ممکن اســت کشوری بتواند 
علیه ایران وارد جنگ شود، اما توان ادامه جنگ و پایان بخشیدن به آن 

را نخواهد داشت.
به گزارش مهر، حجت الاسلام و المسلمین سیدمحمدعلی آل هاشم در مراسم 
اختتامیه هیئت معارف جنگ شــهید سپهبد صیاد شیرازی در جمع دانشجویان 
دانشگاه های افسری ارتش در دوکوهه  با طرح این پرسش که چرا نیروهای مسلح 
ما باید آمادگی های نظامی خود را روز به روز افزایش دهند، افزود: نظام جمهوری 
اســلامی ایران یک نظام ولایی اســت که راهبردها و دکترین آن مبتنی بر تعالیم 
دینی و آموزه های بزرگان اسلام است؛ در بعُد نظامی نیز دکترین جمهوری اسلامی 
ایران دفاعی و مبتنی بر بازدارندگی است که تاریخ شکوهمند انقلاب اسلامی نیز 

این راه و روش را نشان می دهد.     
وی با اشاره به بحران امنیتی و نظامی درکشورهای منطقه و تلاش دشمن برای 
درگیر کردن ایران در این بحران ها بیان کرد: با تدبیر حکیمانه فرماندهی معظم کل 

قوا این بحران ها به خوبی مدیریت شده است.
حجت الاسلام آل هاشم گفت: مقامات آمریکایی در سال های اخیر در برخورد با 
جمهوری اسلامی ایران از روی میز بودن همه گزینه ها نام می برند و به نوعی ایران 
را تهدید به حمله نظامی می کنند و این در حالی است که ایران بیشترین تلاش را 

برای حفظ صلح و امنیت در منطقه و جهان داشته است.
رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش  فرمان رهبر معظم انقلاب در افزایش 
آمادگی های دفاعی نیروهای مسلح را مبتنی بر آموزه های دینی و نص صریح 
قرآن دانست و افزود: امروز نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران با دارا بودن 
روحیه قوی و مولفه قدرت و با اتکا به تجهیزات بومی، بیش از هر زمان دیگر 
آماده دفاع از تمامیت و منافع جمهوری اســلامی ایران هستند؛ به نحوی که 
هیچ کشوری جرأت حمله نظامی به ایران را ندارد، لذا ممکن است کشوری 
بتواند علیه ایران وارد جنگ شــود، اما توان ادامه جنگ و پایان بخشیدن به 

آن را نخواهد داشت.


